Základní větné členy – otázky
PODMĚT

1. Co nejstručněji charakterizujte podmět jako větný člen,
– význam	původce děje, nositel děje, stavu, vlastnosti
– gramatický tvar	nejčastěji 1. pád, ne však nezbytně

2. V kterých případech bývá podmět v jiném než 1. pádě?
–  jako genitiv částečný (partitivní) ve větách se slovesy vyjadřujícími změnu množství (přibývat, ubývat, popř. i narůstat); v těchto větách může být podmět jak ve 2., tak v 1. pádě:  
Vody v řece rychle přibývá./Voda v řece rychle přibývá; Vína ve džbánu ubývalo./Víno ve džbánu ubývalo.
– zřídka jako tzv. genitiv záporový, tj. ve větách se záporným slovesem: Po ráně nebylo ani památky. K návrhu nebylo připomínek.  Nebylo tam živé duše. 
● Pouze ve 2. pádu je podmět rozvitý číslovkou pět a vyšší nebo číslovkou neurčitou ve funkci přívlastku. Je-li podstatné jméno v 1. pádě rozvito touto číslovkou,  1. pád se vždy mění ve 2. pád, tzv. numerativ.
Chlapci konečně přišli domů. – Všech pět chlapců konečně přišlo domů. 
Zůstaly tady volné vstupenky. – Zůstalo tady deset volných vstupenek.
Byly postaveny nové byty. – Bylo postaveno několik nových bytů.

3. Kterými slovními druhy může být podmět vyjádřen?
Všemi plnovýznamovými slovy (viz Teorie)

4. Zamyslete se:
Proč bývá v češtině (a většinou i ve slovenštině) ve větách s přísudkovým slovesem v 1. a 2. osobě podmět většinou nevyjádřený?

Zájmena 1. nebo 2. osoby se v češtině v pozici podmětu neobjevují často, neboť 1. nebo 2. osoba bývá vyjádřena současně tvarem přísudkového slovesa. Užití zájmen já, ty, my, vy mívá specifické důvody: 
 Zájmena, já, ty, my, vy jsou významovým jádrem výpovědi, je na nich tedy větný důraz: Do Prahy určitě pojedu já. Ty bys to nemohl vyřídit? My vám určitě pomůžeme.
 Podmět vyjádřený zájmenem 1. nebo 2. osoby je dáván do protikladu k jinému vyjádření podmětu: Ty budeš vystupovat už zítra ráno, my ostatní až ve čtvrtek.
 Zájmeno 1. nebo 2. osoby je součástí několikanásobného podmětu: Marie a já jsme se včera vrátili pozdě. Ty a Jana zde ještě zůstaňte.
 Ve větě je přísudek jmenný, tj. bez slovesa vyjadřujícího osobu: My o vlku, vlk za dveřmi.
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